

International workshop - 19-20 November 2015

The University of Le Havre's Faculty of International Affairs (France)

A Comparative Approach towards Political Transition in the Middle East / North Africa and Southeast Asia

Salle Olympe de Gouges (FAI)  
(Ce programme est susceptible d'être modifié)

Thursday 19.11 morning

10h00-10h30, Stéphane VALTER + James M. DORSEY : presentation

Fatiha DAZI-HENI, researcher, IRSEM (Paris), chair

10h30-11h15, Emmanuel DUPUY, président de l'Institut Prospective et Sécurité en Europe (IPSE), professeur de géopolitique associé au sein de l'Université Paris-Saclay (Paris 11) et au sein de l'ILERI (Institut d'Étude des Relations Internationales, Paris). Transitions démocratiques et instabilités sécuritaires : Maghreb, Afrique sub-saharienne et Asie du sud-est

11h15-12h00, Teresita CRUZ DEL ROSARIO, PhD, senior research fellow, Asia Research Institute, National University of Singapore. Superpowers and Hegemons, Ethno-Nations and Sectarian States: Identity Struggles in Southeast Asia and the Middle East (via Skype)

12h00-12h45, Mohd Irwan SYAZLI SAIDIN, PhD candidate, Institute of Arab and Islamic Studies, College of Social Sciences and International Studies, University of Exeter (UK). Between Revolution and Political Stability: The Perceptions and Influences of the 'Arab Spring' among the Islamist Movements in Malaysia

Thursday 19.11 afternoon

Jean-François DAGUZAN, vice-director, Fondation pour la recherche stratégique (Paris), chair

14h15-15h00, James M. DORSEY, senior fellow, S. Rajaratnam School of International Studies, Nanyang Technological University in Singapore, co-director of the Institute of Fan Culture of the University of Würzburg (Germany). The Middle East Lacks Southeast Asian Ingredients for Successful Transition

15h00-15h45, Clément STEUER, responsable du pôle « Gouvernance et politiques publiques » du Centre d'études et de documentation économiques, juridiques et sociales (CEDEJ) au Caire (& Tomáš PETRU, historien à l'Institut oriental de l'Académie des Sciences de la République tchèque, in absentia). Facteurs structurels et stratégie des acteurs dans le succès ou l'échec des transitions : les cas de l'Indonésie et de l'Égypte

15h45-16h00, break

16h00-16h45, Smail KOUTTROUB, professeur, Institut Universitaire de la Recherche Scientifique (IURS), Université Mohammed V - Rabat (Morocco). Les grandes puissances et la transition démocratique. Une analyse comparée monde arabe / Asie du Sud -Est

16h45-17h30, Stéphane VALTER, maître de conférences (HDR), Université du Havre - Faculté des affaires internationales (France). Sectarian Community-Based Mobilization in Transitional Processes: Syria and Iraq / Southeast Asia

Friday 20.11 morning

Stéphane VALTER, maître de conférences (HDR), Université du Havre, chair

9h45-10h30, Sophie LEMIÈRE, post-doctoral fellow, European University Institute (EUI), Jean Monnet Program (2015) and Max Weber Program (2016), Robert Schuman Center for Advanced Studies (RSCAS), European University, Florence (Italy). Politics in a Grey Zone: Connivance Militancy in Malaysia and Tunisia

10h30-11h15, Pierre BERTHELOT, PhD, associated researcher at the Institut Prospective et Sécurité en Europe (IPSE), and professor of geopolitics and international relations at the Faculté libre de droit (Paris). Les militaires en politique : une exception égyptienne sans émule asiatique ?

11h15-11h30, break

11h30-12h15, Ziad MEDOUKH, directeur du département de français, Université Al-Aqsa - Gaza (Palestine). Les revendications nationales en Palestine, entre lutte armée, négociations politiques et société civile. Un cas comparable ? (via Skype)

12h15-13h00, Jean-François DAGUZAN, vice-director, Fondation pour la recherche stratégique (Paris). Révolutions et violence : les paramètres géopolitiques globaux.

13h00-13h15, conclusions